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L E D E R

SIKKERHEDEN SKAL 
STYRKES I FRONTLINJEN
Efter  år  med nedskær inger  på  postbesætte lsen f rygter  jeg,  at 
v i  a ldr ig  kommer t i lbage på en forsvar l ig  persona lenormer ing.

Der  er  godt  nok stor  fokus  og pol i t i sk  bekymr ing for  den akutte 
udvikl ing, hvor fangerne vælter ind ad døren, men vi  skal  huske, 
at  v i  har  et  kæmpe efters læb.

Jeg siger det,  fordi  hukommelsen ikke alt id er så god på arbejds-
g ivers iden -  i  hvert  fa ld  ikke ,  når  det  er  be le j l igt  at  g lemme.

Hvis  jeg se lv  sad i  lede lsen,  v i l le  jeg måske også benytte  le j l ig -
heden t i l  a t  indkassere  en h is tor i sk  bespare lse  på  postbesæt-
te lsen . 

Det  kan man gøre ved at  bruge den nuværende persona le-
normer ing som referencepunkt  for  f remt iden.  A l tså  ved at
s ige at  den nuværende normer ing er  normal  og dækkende.

Det  er  fakt i sk  l ige  præcis ,  hvad v i  op lever  i  Kr imina l forsorgen. 
Ved at  acceptere  lavere  postbesætte lse  opstår  der  l igef rem 
persona leoverskud i  nogle  inst i tut ioner.  Det  er  grotesk . 

Men man kan ikke  lege med ta l lene på den måde.  Det  er  vores 
medlemmers  s ikkerhed og arbe jdsglæde,  v i  ta ler  om. 

Der  er  brug for  mandskab ude på fængse lsgangene -  der  hvor 
v i  møder  de indsatte .  Man ska l  i kke  være a lene på vagt ,  når 
man som min imum bør  være to.  Man ska l  i kke  være to,  når  der 
ska l  være t re .

V i  v i l  gerne jobbet ,  men der  b l iver  t rukket  for  s tore  veks ler  på 
os ,  hv is  v i  i kke  længere kan møde t rygt  på  arbe jde.

Hv is  det  på  et  t idspunkt  lykkes  at  ansætte  f le re  fo lk ,  end det 
anta l  som stopper,  så  ska l  de nye fo lk  ikke  bare  dække hu l ler. 
Der  ska l  f le re  på  vagt  i  f ront l in jen .

Der  kommer t i l  a t  gå  mange år,  før  v i  er  t i lbage på en r imel ig 
postbesætte lse  igen.  Indt i l  v i  kommer  så  langt ,  så  v i l  Fængsels -
forbundet sørge for,  at hverken ledelse el ler pol it ikere glemmer, 
hvad de har  lovet .

V i  kan  godt  huske s idste  f le rårsa fta le .  V i  husker  de 250 ekst ra 
bet jente ,  som v i  b lev  st i l le t  i  uds igt . 

Her f i re år senere er vi  300 færre betjente og 800 f lere indsatte.

Er  det  ikke  på t ide ,  at  der  b l iver  rettet  op på det?

Af Bo Yde Sørensen, 
formand for 
Fængsels forbundet 
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K r iminalforsorgen har i  de senere år oplevet 
en  st røm af henvendelser  f ra  indsatte , 
som gerne v i l  se  deres  sagsakter.

Det  kan være ford i ,  de  indsatte  har  en  opr igt ig 
interesse i  at se deres personjournal ,  men det kan 
også være ford i ,  de  gerne v i l  have fat  i  navnene 
på fængse lsbet jente ,  de har  været  i  berør ing 
med.

Fængsels forbundet  har  f le re  gange g jort  op-
mærksom på problemet  -  b landt  andet  ved at 
skr ive  t i l  både den forhenværende og nuværende 
just i tsmin is ter.

Forbundet  mener,  at  den brede adgang t i l  akt -
inds igt  kan misbruges  og bruges  som et  pres-
s ionsmiddel .  Adgangen udhuler  også  de t i l tag, 
som blev  indført  i  2017  for  at  beskytte  fængse ls -
bet jente ,  når  de v idner  i  retten .

Men nu ser  det  ud t i l ,  a t  hu l let  b l iver  lukket . 
Reger ingen v i l  neml ig  s ik re ,  at  navne på sær l igt 
udsatte  offent l igt  ansatte  i  hø jere  grad kan und-
tages  f ra  retten t i l  akt inds igt .

Just i tsmin is teren henv iser  i  s in  pressemeddele lse 
t i l  Fængsels forbundets  undersøgelse  a f proble-
met  s idste  år.  En  undersøgelse  som v is te ,  at  over 
ha lvdelen a f forbundets  medlemmer  har  oplevet 
at  få  deres  fu lde navn udleveret  gennem en akt-
inds igt .

”Det  er  he l t  uacceptabel t ,  hv is  akt inds igt  ud-
nyttes  t i l  a t  ch ikanere  og int imidere  offent l igt 
ansatte .  E fter  min  mening tager  de nuværende 
regler  ikke  t i l s t rækkel igt  hensyn.  Det  ska l  v i  have 
g jort  noget  ved,”  s iger  Nick  Hækkerup i  presse-
meddele lsen .

POLITISKE DRØFTELSER

Det  er  uk lar t ,  hvordan den nye ordn ing he l t  præ-
c ist  b l iver  skruet  sammen,  men min is teren v i l  in-
vitere Folketingets part ier t i l  at drøfte ændringer 
a f o ffent l igheds loven. 

Der  er  en  række hensyn,  som ska l  overve jes  både 
t i l  de  ansatte  og de indsatte .  S idstnævnte kan 
for  eksempel  bruge mul igheden for  akt inds igt  t i l 
a t  udrede mis forståe lser.

NAVNE PÅ 80 MEDARBEJDERE

Københavns  Fængs ler  er  en  a f de inst i tut ioner, 
hvor  der  har  været  mange akt inds igter.  I  nogle 
t i l fælde har  indsatte  fået  ud leveret  navne på 80 
medarbejdere .

Og det  er  i fø lge forbundets  t i l l idsrepræsentant 
Dav id  Jensen en mul ighed som fortsat  bruges  a f 
de indsatte .

”V i  op lever  s tad ig  problemer  med akt inds igter, 
men v i  er  for t røstn ingsfu lde i  forho ld  t i l ,  a t 
just i tsmin is terens  udmeld ing b l iver  fu lgt  op 
a f en  lovændr ing,”  s iger  han.

Også forbundssekretær  Er ik  Larsen h i l ser  min i -
s terens  in i t ia t iv  ve lkommen:  ”V i  har  he le  t iden 
ment ,  der  sku l le  en  lovændr ing t i l .  Der for  er  det 
godt ,  at  der  sker  noget  på  dette  område.  Det 
er  også  på t ide .  Nu b l iver  det  interessant  at  se , 
hvordan problemet  b l iver  løst .”

Fængsels forbundet  fø lger  det  v idere  arbe jde 
med lovfors laget .

JUSTITSMINISTER NICK HÆKKERUP VIL ÆNDRE OFFENTLIGHEDSLOVEN, 
SÅ AKTINDSIGT IKKE MISBRUGES AF INDSATTE.

FÆNGSELSBETJENTES NAVNE 
SKAL BESKYTTES BEDRE

A F S Ø R E N G R EG E R S E N

”DET SKRIGER TIL HIMLEN”
FÆNGSELSFORBUNDET SPURGTE FOR ET ÅR SIDEN 
VORES MEDLEMMER OM PROBLEMET MED AKT-
INDSIGT OG NAVNEUDLEVERING. HER ER NOGLE 
AF DE MANGE KOMMENTARER, SOM VI  F IK :

»  Jeg f inder det dybt problematisk,  at en indsat 
 får udleveret mit fulde navn. Han kan nu videre-

  give det t i l  de 30-40 andre indsatte,  som han 
går på gårdtur med. Det giver mig ondt i maven.

»  I  forhold t i l  andre sikkerhedsforanstaltninger, 
 så skr iger det t i l  himlen.

»  Jeg har absolut ingen idé om, hvi lke personer 
der får mine oplysninger.

»  Jeg kan på ingen måde acceptere, at indsatte 
skal  have mit fulde navn. Det må være accep-
tabelt, at indsatte får mit fornavn og u-nummer.

»  Det er utrol igt,  at vores egen arbejdsgiver 
ikke kan forstå,  hvorfor en fængselsbetjent i 
disse t ider ikke har lyst t i l  at få s it  navn of-
fentl igg jort.  

»  Jeg er den eneste i  Danmark,  som hedder det, 
jeg gør.  Hvorfor skal  mit fulde navn oplyses?

»  Rimel igt surt,  når man i  pr ivaten har navne- og 
adressebeskyttelse,  og så ens job udleverer 
ens navn.

A K T I N D S I G T
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”Hvor  er  det  under l igt  at  være 
her  igen,”  s iger  Pov l  Chr is tensen, 
da  han og de to  gamle ho ldkam-
merater  går  igennem porten ind 
t i l  Vest re  Fængsel .  

De t re  fængse lsbet jente  begyndte på samme 
hold  i  september  1981 .  S iden sk i l tes  deres  ve je , 
og det  er  kun Henr ik  Jacobsen,  der  e fter  nogle 
a fs t ikkere  er  vendt  t i lbage t i l  Vest re  Fængsel .  
 
”Jeg f ik  h jemve,”  s iger  han gr inende. 

Mar ianne Hjorth  Olsen tog i  1984 v idere  t i l  Gr ib-
skov Fængsel  og s iden t i l  Horserød,  mens  Pov l 
vendte h jem t i l  det  jyske og en st i l l ing i  V iborg 
Arrest  i  1986. 

I  å r  fe j rer  de a l le  t re  40-års  jub i læum og er  sam-
let  for  første  gang,  s iden de sammen begyndte 
fængse lsbet jentkar r ieren . 

POSITIVT L IVSSYN

”Jeg t ror,  v i  t re  har  det  t i l  fæl les ,  at  v i  har  et 
pos i t ivt  l ivssyn ,”  s iger  Mar ianne Hjorth  Olsen på 
vej hen til kantinen inden rundvisningen i fængslet. 

Pov l  Chr is tensen og Henr ik  Jacobsen n ikker  be-
kræftende. 

”Og man ska l  være s ig  se lv.  Der  er  mange unge 
fængse lsbet jente ,  der  knækker  nakken på ,  at  de 
t ror,  de ska l  ind og være noget  he l t  andet ,”  s iger 
Henr ik  og fortæl ler,  at  han se lv  har  været  nede 
og vende psyk isk  f i re  gange i  s in  kar r iere  på 
grund a f vo ldsomme episoder. 

”Vær d ig  se lv  og lad være med at  være bange for 
at  s ige ,  du har  det  dår l igt  og har  brug for  h jælp. 
Det har vi  al le sammen på et t idspunkt,” s iger han. 

Hvordan holder man så dampen oppe 40 år i faget?  
De t re  jub i la rer  er  en ige:  Det  er  kontakten med 
de indsatte  og så  anerkendelsen,  der  g iver  ben-
z in  t i l  a t  s tå  op og gå på arbe jde. 

Henrik fortæller,  at han stadig kan bl ive rørt efter 
så  mange år  i  faget . 

”Der  var  en  h jemløs ,  der  kom her ind og sku l le  på 
sygeafdel ingen. Han var alkohol iker og skammede 
s ig  over  det .  Da  jeg havde fu lgt  ham derover, 
gav han mig hånden og sagde ' tak  ford i ,  du  gad 
at  ta le  med mig'.  Så  b lev  jeg sgu he l t  rørt ,”  s iger 
han. 

Det  g jorde også indtryk ,  da  Henr ik  f i k  et  person-
l igt  brev  f ra  daværende d i rektør  Wi l l iam Rentz-
mann som tak  for  indsatsen e fter  en  fangef lugt . 

Den s lags  husker  man,  og det  gør  Pov l  også : 
”Jeg f ik  engang et  brev  f ra  den loka le  pol i t i -
chef som tak  for  indsatsen ved et  vo ldsomt 
se lvmordsforsøg.  Så  ho lder  man dampen oppe. 
Men det  er  først  og f remmest  kontakten med de 
indsatte ,  der  gør,  at  jeg er  g lad for  mit  a rbe jde,” 
s iger  han. 

Mar ianne t i l fø jer  korpsånden som et  v igt igt  e le-
ment :  ”Kol legaskabet  er  v igt igt ,  og det  er  vores 
største s ikkerhed. Jeg tror,  det er derfor,  vi  bl iver 
så  tæt  knyttede.”

40 ÅR!

De t re  bet jente  re jser  s ig  f ra  kant inesto lene,  de 
ska l  nu  ind og se  deres  gamle arbe jdsplads .  V i  er 
t i lbage ved begyndelsen igen. 

”Det  jeg husker  a l le rbedst  f ra  den første  dag er, 
hvor  meget  det  la rmede.  Høje  råb og smækken 
med dørene,”  s iger  Mar ianne.

Mens Povl mindes den første indsatte,  han mødte: 
”Han havde skudt  s ig  se lv  i  hovedet  og så  he l t 
for færdel ig  ud,  det  satte  s ig  nærmest  som en 
t raumat isk  opleve lse .”

Henr ik  v iser  rundt  i  fængs let ,  og hans  gæster  er 
forbavsede over,  hvor  l idt  det  har  forandret  s ig , 
og så  a l l igeve l . 

”Jeg er  overrasket  over  roen,”  s iger  Mar ianne og 
k igger  op.  Der  er  kommet etageadsk i l le l se  på  s i -
den s idst ,  og det  lægger  en dæmper  på  lydene. 

Henr ik  v iser  også  gårdtursarea lerne,  der  har 
ændret  s ig  en de l :  ”Kan I  huske dengang? V i 
havde 120 indsatte  ude ad gangen!”
  
Underve js  møder  de yngre bet jente ,  der  n ikker 
anerkendende,  når  de hører  hvor  mange år,  de 
t re  bet jente  har  været  i  faget . 

En  a f dem er  Johanna:  ”40 år !  Jeg har  været  her 
i  ét !  Men det  er  en  r igt ig  god arbe jdsplads  med 
r igt ig  gode ko l legaer,  man ved,  de har  én  1 10 
procent .” 

”Det  er  neml ig  r igt igt ,”  s iger  Mar ianne. 

”Ja ,  korpsånden er  her  s tad ig ,”  n ikker  Pov l . 

Senere  på året  lægger  han un i formen og går  på 
pens ion ,  om et  år  fø lger  Henr ik ,  og i  2023 s iger 
Mar ianne farve l  t i l  Kr imina l forsorgen. 

I  1981 GIK HENRIK, POVL OG MARIANNE IND AD PORTEN TIL VESTRE 
FÆNGSEL SOM SPRITNYE FÆNGSELSBETJENTE. NU MØDES DE 

SAMME STED – MED 40 ÅRS ERFARING I BAGAGEN.

TILBAGE TIL UDGANGSPUNKTET: 

TRE FÆNGSELSBETJENTE 
MØDES I VESTRE FÆNGSEL 

EFTER 40 ÅR 
A F M A R I A H A M I LTO N

M E D L E M M E R N E S  V I R K E L I G H E D  I  F O K U S
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K O R T  N Y TK O R T  N Y T

FÆRRE INDSATTE UDDANNER SIG
Andelen a f indsatte ,  der  har  underv isn ing 
som deres  obl igator i ske  beskæft ige lse  er 
ha lveret  f ra  14  procent  i  2016  t i l  7  procent 
i  2020.  Det  for tæl ler  L inda K jær  Minke t i l 
Advokatsamfundet :  ”V i  bør  undersøge år -
sagerne t i l  den uhe ld ige udv ik l ing.  Når 
v i  har  in  mente ,  at  indsatte  ofte  har  en 
dår l igere  t i l knytn ing t i l  a rbe jdsmarkedet 
end den øvrige befolkning, så bør vi  i  højere 
grad fokusere  på uddannelse  og opkva l i -
f icer ing,”  s iger  hun. 

DER MANGLER ANSØGERE TIL 
FÆNGSELSBETJENTUDDANNELSEN
På t rods  a f et  rek lamefremstød t i l  seks 
mi l l ioner  k roner,  der  sku l le  få  f le re  t i l  a t 
søge ind i  Kr imina l forsorgen,  er  ta l let  a f 
ansøgere i  å r  det  laveste  anta l  i  f i re  år. 
139  har  søgt  ind på uddannelserne f ra  apr i l 
t i l  jun i ,  hv i lket  er  29  færre  ansøgere end i 
samme per iode s idste  år. 

MØGELKÆR FÆNGSEL ER GENÅBNET
I  jun i  s log Møgelkær Fængsel  igen ce l le -
dørene op for  indsatte .  Der  er  66  indsatte , 
t re  værkmestre  og t i  fængse lsbet jente ,  hvor-
a f seks  er  vendt  t i lbage t i l  det  fængse l ,  de 
for lod,  da  det  lukkede i  e fteråret  2018 . 

HAR DU SPØRGSMÅL?
Husk ,  at  du kan f inde svar 
på  mange spørgsmål  på 
vores  h jemmeside under 
’ fag l ig  b is tand’.  Du kan 
også a l t id  kontakte  d in 
t i l l idsrepræsentant . 

SOFT CORE
Just i tsmin is teren 
oplyser  i  et  svar 
t i l  Fo lket inget , 
at  de indsatte 
har  adgang t i l  24 
tv-kana ler  i  Vest re 
Fængsel ,  herunder 
DR1 ,  TV3 og B lue 
Hust ler.

TJMS UNGDOMSBOLIGER ER 
FORSINKET 
De ungdomsbol iger  TJM Fors ik r ing 
håbede at  have k lar  t i l  s tud iestart  i 
2020,  er  nu  udskudt  t i l  2022.  Det 
er  p lanen at  bygge 2 .000 bol iger, 
hvora f de første  200 opføres  i 
København.

ONKELHJØRNET
Al le  børnene f ik  en  t ids-
svarende løn undtagen 
fængse lsbet jent  Gorm. 
Han hang neml ig  fast  i  en 
t jenestemandsreform. 

?

4. PLADS TIL GRØNLAND
Grønland overgås  på  verdensrangl i s ten kun 
a f Hong Kong,  Qatar  og L iechtenste in ,  når 
det  handler  om at  fængs le  kv inder.  Danmark 
er nummer 118 på samme l iste,  og Færøerne 
l igger  he l t  i  bunden på p lads  216 .  I fø lge 
Wor ld  Pr i son Br ie f s idder  der  ikke  en eneste 
kv inde i  a r resthuset  i  M jørkada l i .

NARKOYOGHURT FRA VELLING II
Vi omtalte i  s idste blad en sag om seks 
bøtter yoghurt fra Min Købmand i Velling, 
som blev  brugt  t i l  narkosmugl ing.  Nu 
har  h is tor ien  a fs tedkommet en række 
spørgsmål  f ra  DF t i l  just i tsmin is teren 
om Kr imina l forsorgens  lever ing a f 
ko lon ia lvarer,  herunder  hvor  meget 
græsk yoghurt  landets  indsatte  egent-
l ig  har  best i l t  det  s idste  år?  Nick  Hæk-
kerup har  undersøgt  sagen og nået 
f rem t i l  88  bøtter.
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MANGLENDE 
UDVIKLINGS-
MULIGHEDER 
ER HOVEDÅRSAG 
TIL, AT FÆNGSELS-
BETJENTE SIGER OP 
DER ER  IKKE  NOK BEVÆGELSESF R IH ED I  J O BBET 
S OM FÆNGSELSBETJ EN T,  N Å R D ET H A N D LER OM 
AT DYGTIGGØRE S IG OG KRAVLE OP AD KARRIERE-
S T IGEN. 

A F M A R I A H A M I LTO N

60 procent  a f de fængse lsbet jente ,  der 
sagde op i  2017  og 2018 ,  peger  på 
manglende udv ik l ingsmul igheder  som 

den pr imære grund t i l ,  a t  de søgte et  nyt  job.  
 
Det  v iser  den a fgangsana lyse ,  Kr imina l forsorgen 
lavede i  2019  på  baggrund a f besvare lser  f ra  220 
a fgående fængse lsbet jente .  
 
I fø lge ana lysen fø lger  der  en  indsnævr ing a f 
bevægelses f r iheden og fø le lsen a f fast låshed 
med de manglende udv ik l ingsmul igheder.

Sagt  på  en anden måde oplever  medarbejderne, 
at  de er  endt  i  en  b l indgyde,  hvor  det  ikke  er 
mul igt  at  komme v idere  fag l igt .

En  fængse lsbet jent ,  der  har  været  ansat  i  13  år, 
skr iver :  ”Jeg fø l te ,  jeg b lev  ho ldt  t i lbage.  Jeg 
kunne ikke  få  lov  t i l  a t  bruge mine kompetencer.” 

En  anden -  også  med 13  år  i  bagagen -  skr iver : 
”Man fø l te  man sku l le  være på god fod med de 
r igt ige for  at  avancere  e l ler  b l ive  va lgt  t i l  nogle 
t ing.”

Det  handler  dog ikke  kun om at  komme f rem 
og op.  Det  handler  også  om at  ho lde s ig  dyg-
t ig  nok t i l  a t  best r ide det  job,  man a l le rede 
har.  Ana lysen underst reger  s tagnat ion i  jobbet 

og manglende kompetencer  som årsagen t i l ,  a t 
fængse lsbet jentene ikke  længere oplever  udv ik-
l ingsmul igheder. 

”Der  g ives  udtryk  for  en  fø le lse  a f at  s idde fast ,” 
f remgår  det  a f rapporten. 

KOMMER DER BEDRE UDVIKLINGSMULIGHEDER?

Vi  har  spurgt  HR-d i rektør  Mik  Grün ing,  om hvor-
dan han f remover  v i l  s ik re  s ig ,  at  det  ikke  er 
manglende udv ik l ingsmul igheder,  der  presser 
fængse lsbet jentene ud og spænder  ben for 
Kr imina l forsorgens  fastho lde lse  a f persona let . 

HR-d i rektøren underst reger,  at  han har  fokus 
på  at  fastho lde medarbejderne og anerkender, 
at  kompetenceudvik l ing er  en  v igt ig  br ik  i  det 
arbe jde. 

”V i  har  r igt ig  mange mot iverede og dygt ige un i -
formerede medarbejdere ,  v i  ønsker  at  fastho lde. 
Det skal  vi  i  f remtiden forsøge at øge og udbygge 
b landt  andet  gennem t i lbud om re levant  og mål -
rettet  e fteruddannelse ,”  s iger  Mik  Grün ing. 

Han påpeger,  at  kompetenceudvik l ing ikke  kun 
er  kurser  og e fteruddannelse ,  men også lær ing 
og udv ik l ing i  hverdagen i  form a f roker inger, 
v idendel ing,  jobbytte  og teambui ld ing,  men at 
det  er  i  a l les  interesse  at  s ik re ,  at  kerneopgaven 
kan løses  kva l i f iceret  nu  og i  f remt iden.  
 
”Det  ska l  v i  se lv fø lge l ig  være skarpe på ,  og der 
arbe jdes  der for  nu  på at  skabe et  overb l ik  over 
behovet for efteruddannelse i  de enkelte områder. 
Og når  v i  har  fået  det  overb l ik ,  sammenholder  v i 
det med de ønsker til efteruddannelse, vi løbende 
har  fået  de s idste  år.  Derefter  v i l  det  samlede 
behov for  udv ik l ing b l ive  pr ior i teret ,”  s iger 
HR-d i rektøren. 

Mik  Grün ing fortæl ler,  at  der  sættes  et  arbe jde 
i  gang t i l  e fteråret ,  der  ska l  k la r lægge,  hv i lke 
kompetencer,  det  konkret  er,  medarbejderne 
mangler  og som Kr imina l forsorgen har  brug for.  

”Noget af det vi  dog ved, der efterspørges, er den 
obl igator i ske  konf l i k thåndter ing,  hvor for  det  var 
p lan lagt  genoptaget  i  e fteråret  2020.  Covid-19 
forhindrede desværre dette,  men det får vi  samlet 
op på ,”  s iger  han. 

U D V I K L I N G  I  J O B B E T
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HVORFOR HAR DU VALGT AT FORLADE 
KRIMINALFORSORGEN?

Kriminalforsorgen har spurgt over 200 fængselsbetjente, hvorfor de valgte at sige op. 
Kilde: Kriminalforsorgens afgangsanalyse 2019.
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U D V I K L I N G  I  J O B B E T

S teen Madsen tager  imod fagbladet  i  H i l le -
rød Arrest .  Der  har  han været  i  19  år,  hvor 
han også er  t i l l idsrepræsentant . 

Steen og ko l legaerne tørster  e fter  kurser  i  de 
værktø jer,  de gerne sku l le  være skarpe i  hver 
dag.  
 
På  persona leskabene i  det  l i l le  køkken hænger 
d ip lomer  f ra  kurser,  de ansatte  har  været  på . 
De er  temmel ig  gu lnede i  kanterne. 

”Jeg kan ikke  engang huske,  hvornår  jeg har 
været  på  kursus .  Det  er  i  hvert  fa ld  t re  et  ha lvt 
år  s iden,  jeg var  på  konf l i k thåndter ingskursus ,” 
s iger  Steen Madsen.  
 
I  hans  ø jne er  det  nødvendigt  at  vedl igeholde 
konf l i k thåndter ing med mindst  et  kursus  hvert 
ha lve  år.

”Jeg fø ler  mig ikke  opdateret  på  grebene,  og det 
kan bl ive et problem for både indsatte og ansatte. 
Jeg synes ,  det  er  et  kæmpe sv igt  a f koncern-
ledelsen,”  s iger  Steen Madsen. 

På fængselsbetjentens ønskeliste står der udover 
konf l i k thåndter ingskurset  også  genere l  IT-under-
visning i  de systemer,  han og kol legaerne bruger 
i  deres  hverdag.  K l ientsystemet ,  Kø ls ,  V i tt  og 
Puma er blot nogle redskaber,  de bruger dagl igt.  
 
”Jeg v i l  s ige ,  v i  er  100 procent  se lv lærte .  Nogle 
gange opgiver  jeg s impelthen,  ford i  jeg ikke  kan 
f inde ud a f systemet .  Jeg kan jo  godt  lave mit 
a rbe jde e fter  35  år,  men jeg v i l  godt  være god t i l 
de  nye t ing,  der  kommer og ikke  s idde og l igne 

en id iot .  Jeg v i l  bare  gerne kunne gøre  mit  job 
ordent l igt ,”  s iger  Steen Madsen. 
 
E-KURSUS

Fængselsbet jenten og hans  ko l legaer  har  ikke 
meget  t i l  overs  for  de e- lær ingskurser,  der  er 
b levet  udbudt  i  for  eksempel  rad ika l i ser ing.  
 
”Jeg har  taget  kurset ,  men jeg har  ikke  lært  ind-
holdet .  Når  man ikke  har  d ia log med en under-
v iser,  der  kan uddybe og besvare  spørgsmål , 
sætter  det  s ig  ikke  fast .  Et  e- lær ingskursus  er 
som at  dr ikke  f i re  a lkohol f r ie  ø l  og t ro,  man 
b l iver  beruset ,”  s iger  Steen Madsen.  
 
Han v iser  rundt  i  a r resthuset ,  der  b landt  andet 
indeholder  et  s tort  mødeloka le .  
 
”Jeg forstår  ikke ,  hvor for  man ikke  samler  15  be-
t jente  f ra  inst i tut ionerne i  området  og inv i terer 
én  f ra  områdekontoret  t i l  a t  underv ise  os  i  for 
eksempel  k l ientsystemet ,  s iger  t i l l idsrepræsen-
tanten.  
 
Det  undrer  ham,  at  man bruger  mi l l ioner  på 
IT-systemer,  og så  sparer  man underv isn ingen 
væk.  
 
”Hv is  v i  b l iver  ho ldt  skarpe på systemerne,  gør 
det  vores  hverdag lettere ,  men det  øger  jo  også 
vores  værdi  for  Kr imina l forsorgen,”  s iger  Steen 
Madsen og konk luderer :  ”Det  er  som om,  Kr imi -
na l forsorgen forventer,  at  v i  ska l  køre  rundt  i  en 
Fer rar i ,  men de kommer kun med udbeta l ingen t i l 
en  gammel  Skoda.”

EFTER 35 ÅR SOM FÆNGSELSBETJENT HAR STEEN MADSEN EN MASSE 
S IDDENDE PÅ RYGRADEN. MEN HAN MANGLER AT BL IVE OPDATERET 

PÅ V IGTIGE OMRÅDER. DET PÅVIRKER HANS MOTIVATION, 
AT DET IKKE BL IVER TAGET ALVORLIGT.  

”JEG VIL BARE GERNE 
KUNNE GØRE MIT JOB 

ORDENTLIGT” 
A F M A R I A H A M I LTO N 

Et e-læringskursus 
er som at drikke fire 
alkoholfrie øl og tro, 

man bliver beruset,” siger 
Steen Madsen.  ”



A L T E R N A T I V  B E H A N D L I N G

BETTINA VIKKELSØ, 
SØNDER OMME FÆNGSEL

Det  ved jeg s impelthen 
ikke ,  hmmmm, ne j ,  jeg 
kan ikke  huske det .  Det 
er  mange år  s iden.  Jeg 
har  jo  spurgt  t i l  med-
arbe jderudvik l ingssam-
ta len ,  hvad jeg har  a f 
mul igheder,  og svaret 
er :  ingen.  Pengene og 
persona les i tuat ionen er 
ikke  t i l  det . 

THOMAS WENZELL , 
HOLSTEBRO ARREST

Uha, det er længe siden. 
Jeg kan ikke huske 
det .  Måske er  det  seks 
år  s iden,  det  var  et 
kursus  om ADHD.  V i 
ta ler  om det ,  når  jeg 
er  t i l  MUS,  men jeg 
får  at  v ide ,  der  ikke 
er  råd.  Jeg har  se lv 
beta l t  første  de l  a f 
et  kursus  i  NADA .  Nu 
håber  jeg,  jeg kan få 
anden de l  gennem 
Kompetencefonden. 

U D V I K L I N G  I  J O B B E T

MICHAEL MATHIESEN, UDLÆNDINGE-
INSTITUTION ELLEBÆK

Jeg har  været  på  ét  kursus  i  løbet 
a f de s idste  25  år.  Det  var  i  2014 
e l le r  2015 .  Et  kursus  i  v redeshånd-
ter ing.  Jeg beder  e l le rs  a l t id  om 
efteruddannelse ,  når  der  er  mus-
samta le ,  men jeg får  at  v ide ,  at 
der  ikke  er  penge t i l  det .

JOHN STRANDSKOV, 
R INGSTED ARREST

Det kan jeg ikke huske… 
Nå jo.  Det  var  et 
kursus  i  konf l i k thånd-
ter ing,  der  har  ikke 
været andet de sidste 
10-15  år.  T id l igere 
havde Kriminalforsorgen 
et  kursuskata log t i l 
medarbejderne.  Det 
har  v i  i kke  længere .

JESPER BADE POULSEN, 
NYBORG FÆNGSEL

Der var en fra Fyns Pol it i , 
som ta l te  om bandekr i -
mine l le  for  fem år  s iden. 
E l le rs  kan jeg ikke  huske 
andet  de s idste  12  år. 
Der  sku l le  have været  et 
kursus  om psyk isk  syge 
indsatte ,  men det  b lev 
ikke  t i l  noget .

HENRIK UHRENHOLDT,
AARHUS ARREST

Det  kan jeg s impelthen ikke 
huske,  men det  er  ikke ,  mens 
jeg har  været  i  Aarhus  Arrest , 
så  det  er  mindst  n i  å r  s iden. 
Det var vist et kommunikations-
kursus .  Jeg har  spurgt ,  om jeg 
kunne komme på kursus  og 
lære noget  om andre ku l turer, 
for  v i  har  mange indsatte  med 
anden etn isk  baggrund.  Men 
der  har  hverken været  t id  e l le r 
penge t i l  det . 

PETER STEEN HANSEN, 
NYKØBING FALSTER 
ARREST

Vi havde en arbejdsmil jø-
dag i  jun i .  Og så  var  der 
for løbet  med ’Lås  op t i l 
f remt iden’.  Det  er  snart 
længe s iden.  Men jeg 
husker  ingen ind iv idue l le 
kurser.  Det er ikke noget, 
som de rutter  med.

HVORNÅR VAR 
DU SIDST 

PÅ KURSUS?
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10 
FORSLAG

FÆNGSELS FOR BUN DET H A R T I  FOR-
SLAG T I L ,  HVOR DA N MEDA R BEJDER N E 
FÅR GEJSTEN T I LBAGE.  KR I M I N A LFOR-
SORGENS STØRST E  UDFOR DR I N G ER 

NEML IG I KKE ,  AT DET ER  SVÆ RT 
AT REKRUT T ER E N YE  FOLK .  DEN 

STØRST E  UDFOR DR I N G ER  AT 
HOLDE PÅ DEM,  DER ER  I 

FORV EJEN.
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U D V I K L I N G  I  J O B B E T

1 FOKUS SKAL T ILBAGE PÅ KRIMINALITETS-
BEKÆMPELSE FREMFOR STRAF 

Manglende t id  t i l  re lat ionsarbe jdet  er  en  a f ho-
vedårsagerne t i l ,  a t  så  mange for lader  jobbet . 
Den enke l te  bet jents  ansvar  for  de indsatte  ska l 
t i lbage.  Bet jentenes  evne t i l  a t  skabe re lat ioner 
med de indsatte  bør  være et  succeskr i ter ium og 
et  omdre jn ingspunkt  for  opgaveløsn ingen i  Kr i -
mina l forsorgen. 

2 FÆNGSELSBETJENTENE SKAL UD BLANDT 
DE INDSATTE PÅ AFDELINGERNE IGEN

Målet  med den seneste  f le rårsa fta le  var  at  øge 
anta l let  a f bet jente .  I  s tedet  er  det  gået  i  den 
st ik  modsatte  retn ing.  For  hver  gang Kr imina l -
forsorgen ansætter  en  e lev,  er  der  to  er farne 
bet jente ,  som stopper.  Samt id ig  er  der  kommet 
langt  f le re  indsatte .  Færre  bet jente  passer  a l tså 
på  f le re  fanger.  Den udv ik l ing ska l  i kke  bare 
stoppe,  men vendes ,  så  der  igen kommer bet jen-
te  ud på a fde l ingerne.

3 DER SKAL IGEN FOKUS PÅ DE INDSATTES 
BESKÆFTIGELSE OG UDDANNELSE

Pol i t ikerne har  i  en  år række ta l t  om st ra fskærpel -
ser,  og fængs lerne er  propfy ldte .  På  et  t idspunkt 
må bes lutn ingstagerne erkende,  at  det  ikke 
rækker  bare  at  s lå  hårdt  ned på kr imina l i tet .  De 
indsatte  ska l  ud i  samfundet  igen.  Der for  er  det 
bydende nødvendigt ,  at  de indsattes  behand-
l ing,  beskæft ige lse  og uddannelse  igen kommer 
i  centrum.  Det  er  godt  for  de indsatte .  Det  er 
godt for de ansatte. Og det er godt for samfundet. 

4 DE KONSTANTE NEDSKÆRINGER PÅ KRIMI-
NALFORSORGENS DRIFT SKAL STOPPE 

Kr imina l forsorgens  budget  bygger  på  et  fe j lest i -
mat .  Man forventede færre  indsatte ,  men v i  f i k 
f le re .  For  at  få  den l ign ing t i l  a t  hænge sammen 
er  der  skåret  over  a l t ,  hvor  det  er  mul igt .  Man 
har  presset  de indsatte  sammen på mindre  p lads . 
Nedposteret  bemandingen.  F jernet  s ikkerheds-
poster.  Indført  12- t imers-vagter.  Sk ippet  beskæf-
t ige lse .  Kv i ttet  e fteruddannelse .  Verdens  bedste 
kr imina l forsorg er  ved at  b l ive  sparet  væk.

5 DER ER BRUG FOR FLERE UDVIKLINGS-
MULIGHEDER I  FAGET 

Hvis  man ska l  undgå,  at  Kr imina l forsorgen mister 
så  mange kva l i f icerede medarbejdere ,  er  der  be-
hov for  en  he l t  ny  t i lgang t i l  persona let .  Fæng-
se ls fag l igheden ska l  s tyrkes ,  og der  ska l  skabes 
f le re  mul igheder  for  kar r iere for løb.  Når  man 
løser  en  væsent l ig  myndighedsopgave,  ska l  per -
sona let  løbende opkva l i f iceres ,  så  de kan bevare 
den profess ione l le  integr i tet . 

6 DER ER BEHOV FOR BEDRE OPBAKNING TIL 
ELEVERNE

Kr imina l forsorgen har  svært  ved at  rekruttere 
nye bet jente .  Et  a f problemerne er,  at  e leverne 
kastes  for  hurt igt  ud i  jobbet .  Styrk  opbakn in-
gen a f e leverne ved at  forbedre prakt ikve j leder-
ordn ingen.  Lad e leverne gå med faste  ko l lega-
er.  Indfør  en  maks imalgrænse for,  hvor  mange 
e lever,  den enke l te  inst i tut ion  kan rumme.  Og 
lad e leverne begynde i  fængs lerne i  s tedet  for 
på  sko len så  de hurt igere  får  et  b i l lede a f,  hvad 
jobbet  indebærer.

7 ELEVLØNNEN BØR GENINDFØRES UNDER 
HELE GRUNDUDDANNELSEN

SU-af lønn ingen på bet jentuddannelsen a fho lder 
mange f ra  at  søge jobbet  som fængselsbet jent . 
Det  er  ikke  under l igt ,  for  Kr imina l forsorgen re-
krutterer  b landt  er farne danskere  med fami l ie . 
Drop SU på teor ide len a f uddannelsen for  at  t i l -
t række f le re  ansøgere .

8 SIKKERHEDEN FOR DE ANSATTE SKAL 
FORBEDRES 

De ansatte  ska l  møde t rygt  på  arbe jde i  Kr imina l -
forsorgen,  hedder  det .  A l l igeve l  er  der  dagl igt 
t rus ler  og over fa ld .  Vores  medlemmers  v igt igste 
sikkerhed består i  den dynamiske sikkerhed i  form 
a f god kontakt  mel lem indsatte  og ansatte .  Det 
er frustrerende, at denne sikkerhed nedprioriteres.

9 GØR NOGET VED DET DÅRLIGE ARBEJDSMILJØ

De mange neds l idte  og PTSD-ramte ko l le -
gaer  er  et  symptom på,  at  Kr imina l forsorgen har 
et  a lvor l igt  arbe jdsmi l jøproblem.  Hv is  man ska l 
løse  det  problem,  er  det  ikke  nok med p laner, 
a rbe jdsgrupper  og gode intent ioner.  Arbe jdsmi l -
jøet  b l iver  ikke  styrket  v ia  akademiske øve lser. 
Hv is  der  for  a lvor  ska l  ske  noget ,  ska l  der  s tyr  på 
Kr imina l forsorgens  grundlæggende st rukture l le 
problemer :  Først  og f remmest  persona lemanglen.

10 DER ER BRUG FOR MERE TILLID, SAMARBEJDE 
OG DIALOG

Kr imina l forsorgen er  en  organ isat ion ,  som går 
langt  t i lbage i  t iden.  Det  er  et  lukket  system 
med mange regler  og normer.  Man forsøger  at 
modern isere  det  gamle h ierark i .  Gøre  det  mere 
åbent .  Indføre  nye t idssvarende systemer.  Men 
der mangler stadig meget.  Hvis Kriminalforsorgen 
for alvor skal fastholde kompetente medarbejdere, 
b l iver  man nødt  t i l  a t  agere  som en nut id ig  v i rk-
somhed i  s in  t i lgang t i l  medarbejderne.  Det  for -
udsætter,  at man lever op t i l  pr incipper om åben-
hed og dialog, giver plads til at udvikle samarbejds-
re lat ioner  og styrker  den soc ia le  kapi ta l .



Hvad er  d ine overordnede v is ioner  for  Kr imina l -
forsorgen? 
Vi  er  et  s ted,  hvor  v i  først  og f remmest  ska l  have 
Kr imina l forsorgen t i l  a t  fungere  igen.  Kr imina l -
forsorgen er  nødl idende.  Der for  er  det  en  grund-
læggende opgave at få organisationen til at fungere 
igen.  Der  ska l  være ressourcer  og mandskab t i l 
a t  rumme de indsatte ,  og det  ska l  være mul igt 
at  s ik re ,  at  de indsatte ,  kommer  her  så  få  gange 
som mul igt .  He lst  kun én gang.

Hvor  mener  du,  der  i sær  ska l  sættes  ind i  den 
kommende f lerårsafta le  for  Kr imina l forsorgen?
Jeg t ror,  v i  ska l  sætte  ind t re  s teder.  For  det 
første  ska l  v i  s ik re ,  at  de fys iske  fac i l i teter  er  t i l 
s tede -  a l tså  at  v i  har  fængs ler  og ar resthuse t i l 
a t  huse dem,  som bl iver  dømt.  For  det  andet  ska l 
v i  s ik re ,  at  der  er  persona le  t i l  a t  kunne dække 
opgaverne.  Og endel ig  t ror  jeg,  at  v i  ska l  ændre 
den resoc ia l i serende indsats .  V i  ska l  b l ive  bedre 
t i l  a t  h jælpe dem,  som gerne v i l  t i lbage t i l  et 
normalt  l iv  med rammer,  uddannelsesmul igheder 
og a fson ingsforhold ,  mens  der  ska l  være færre 
rett igheder  t i l  dem,  som er  l igeglade og har 
valgt at st i l le s ig på den anden side af samfundet. 
A l tså  en  ret  og p l igt  tankegang. 

Der  p le jer  at  være en overskr i ft  for  f lerårsafta-
lerne.  Kan du lø fte  s løret  for  overskr i ften for 
den kommende afta le?
Nej ,  så  langt  er  v i  i kke  nået  endnu.  Fore løbig 
arbe jder  v i  med indhold .

Siden s idste  f lerårsafta le  i  2017  er  der  b levet 
færre  fængselsbet jente  år  for  år.  Hvordan v i l  du 
stoppe den udvik l ing?
Vi bl iver nødt t i l  at se på rekrutteringen og holde 
på de medarbejdere ,  som v i  har.  Det  handler 
b landt  andet  om,  at  arbe jds forholdene ska l  være 
ordent l ige .  Der  er  en  række lamper  som lyser 
rødt.  Antal let af betjente som har PTSD, er mange 
gange højere  end i  det  omgivende samfund.  Det 
er  en  pol i t i sk  opgave at  s ik re  arbe jdsmi l jøet  i 
bredeste  forstand.

Målet  med f lersårsafta len var  at  øge anta l let  a f 
fængselsbet jente .  I  s tedet  er  der  nu færre .  Hvad 
kan man gøre ander ledes  ved den næste a fta le?
Jeg t ror,  at  noget  a f problemet  var,  at  man i  den 
gamle a fta le  forudsatte ,  at  der  sku l le  være en 
be lægningsprocent  på  omkr ing 95  procent .  Men 
be lægningsprocenten er  s tukket  he l t  a f og er 
over 100 nu. Derfor har de præmisser,  som aftalen 
stod på ,  v i s t  s ig  s let  ikke  at  ho lde.  Det ,  v i  bedst 
kan gøre ,  er  at  prøve at  rette  op på både de 
fys iske  forho ld ,  men også på rekrutter ing og 
fastho lde lse .  Jeg t ror  desværre ,  man må s ige,  at 
der ikke er nogen snuptagsløsninger.  Det kommer 
t i l  a t  tage noget  t id ,  før  Kr imina l forsorgen er  i 
balance igen. Derfor bl iver der givetvis også taget 
nogle  mid lert id ige greb i  brug.  Det  må v i  se , 
hvordan v i  kan  håndtere .

Du taler om overordnede rammer, men hvad kan 
man gøre he l t  konkret  for  at  vende udvik l ingen 
i  forhold  t i l ,  at  fo lk  for lader  jobbet?
Efter  min  mening ska l  man k igge på de forho ld , 
som man arbe jder  under.  Et  eksempel :  Hvordan 
sikrer vi ,  at fængselsbetjente ikke oplever trusler? 
At  de indsatte  ikke  søger  akt inds igt  i  deres  op-
lysn inger  og på den måde int imiderer  dem og 
deres  fami l ie?  På  den måde er  der  en  lang række 
a f e lementer,  som samlet  set  gerne sku l le  føre 
f rem t i l ,  a t  man har  lyst  t i l  a t  b l ive  i  jobbet .

Hvis  v i  nu  k igger  t re  t i l  f i re  år  f rem,  t ror  du så , 
at  der  er  f lere  fængselsbet jente  end i  dag?
Ja ,  det  t ror  jeg he l t  s ikkert .

Hvor  mange?
Det  kan jeg ikke  sætte  ta l  på .  Det  ved jeg s im-
pel then ikke ,  ford i  v i  er  i  gang med at  lave 
ana lyserne,  som ska l  l igge t i l  grund for  f le rårs -
a fta len .

I  a fgangsanalysen har  man spurgt  en række 
fængselsbetjente, hvorfor de har valgt at forlade 
Kr imina l forsorgen.  Ana lysen v iser,  at  mange 
s iger  op,  ford i  de savner  indhold i  jobbet .  Hvad 
kan man gøre for  at  styrke faget?
Langt de f leste fængselsbetjente har valgt jobbet, 
ford i  de gerne v i l  h jælpe fo lk  t i lbage t i l  et  l iv 
uden kr imina l i tet .  Det  er  v igt igt ,  at  v i  s ik rer, 
at  de har  mul ighed for  det .  Der  er  neml ig  i  den 
grad brug for  de fag l ige kompetencer,  som 
fængselsbet jentene har.  At  det  ikke  bare  b l iver 
et  spørgsmål  om opbevar ing a f de indsatte . 
Bet jentene ska l  have mul ighed for  at  bruge 
deres  fag l ighed og se  g læden ved,  at  det  lykkes . 
At  få  nogen igennem et  uddannelses for løb e l ler 
ud a f misbrug e l ler  på  en anden måde g jort  k la r 
t i l  a t  t ræde t i lbage i  samfundet .

Din forgænger  –  Søren Pape –  var  på  et  t ids-
punkt  inde på,  at  man sku l le  de le  jobbet ,  så 
fængselsbet jente  pr imært  sku l le  tage s ig  a f den 
stat iske  s ikkerhed og over lade resocia l i ser ingen 
t i l  andre  faggrupper.  Hvad s iger  du t i l  den idé?
Jeg t ror,  at  det  er  en  stor  kva l i tet ,  at  vores 
fængse lsbet jente  er  en  de l  a f at  h jælpe fo lk 
v idere ,  at  de ikke  kun har  en  opbevar ingsfunk-
t ion . 

Ti l  s idst :  Har  du et  budskab t i l  de  ansatte  i 
Kr imina l forsorgen? 
Jeg har  besøgt  en de l  inst i tut ioner  og er  grund-
læggende imponeret  over  det  arbe jde og det 
engagement ,  der  b l iver  leveret  under  uhyre 
vanske l ige forho ld .  Mi t  budskab t i l  dem er,  at 
vi  kommer t i l  at rette op på det,  men det kommer 
t i l  a t  tage noget  t id .

JUSTITSMINISTEREN LOVER AT 
STYRKE FORHOLDENE I  KR IMINAL-
FORSORGEN, MEN DER ER INGEN 

SNUPTAGSLØSNINGER, S IGER HAN. 

NICK HÆKKERUP: 

”VI KOMMER 
TIL AT RETTE 
OP PÅ DET”

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N

U D V I K L I N G  I  J O B B E T
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A L T E R N A T I V  B E H A N D L I N G

portbet jent  med mul ighed for  at  byde ind med 
ønsker  t i l  nye udfordr inger  og kompetence-
udvik l ing.  Eksempelv is  kan der  prøves  kræfter 
med funkt ioner  som oplærer  e l le r  gruppefører, 
hvi lket en gruppe af transportbetjentene al lerede 
har  kastet  s ig  over  i  dag,”  s iger  han.

Inst i tut ionschefen er  også  åben for  d ia log om 
yder l igere  udv ik l ingsmul igheder  og arbe jdsom-
råder.  ”Det  er  kun pos i t ivt  at  f le re  kompetencer 
kommer i  sp i l .  V i  b i fa lder  fag l ig  og person l ig 
udv ik l ing a f a l le  medarbejdere .”

Han påpeger  dog samt id ig ,  at  jobbet  som t rans-
portbet jent  er  s tad ig  meget  nyt .  Der  mangler 
der for  er far ing at  bygge v idere  på :  ”De mest 
rut inerede t ransportbet jente  har  på  nuværende 
t idspunkt  to  år  og n i  måneders  er far ing i  rygsæk-
ken,  mens  størstedelen a f t ransportbet jentene 
endnu er  under  oplær ing.  Det  betyder,  at  der 
s tad ig  bygges på den fag l ige v idensbase for  r ig-
t ig  mange t ransportbet jentes  vedkommende.  Og 
det  er  natur l igv is  et  arbe jde v i  fø lger  tæt ,”  s iger 
Ian  Gunthe l .

Kr imina l forsorgen håber  at  ansætte  100 nye 
t ransportbet jente  i  å r.  

T R A N S P O R T B E T J E N T E

T i l  t rods  for,  at  jobbet  som t ransport- 
bet jent  kun har  eks is teret  i  t re  år,  har 
hver  f je rde for ladt  jobbet .  Det  skrev  v i 
om i  seneste  fagblad.

Nu v iser  en  undersøgelse ,  som er  besvaret  a f 104 
ud a f 183  t ransportbet jente ,  at  fanef lugten t ruer 
med at  for tsætte .

Fængsels forbundet  har  neml ig  spurgt  t ransport-
betjentene om deres uddannelse og arbejdsvi lkår. 
I  undersøgelsen svarer  42  procent ,  at  de over-
ve jer  at  f inde et  andet  job.  Desuden svarer  29 
procent  måske t i l  spørgsmålet . 

Transportbet jentene sætter  ord på ,  hvor for  de 
er  ut i l f redse med jobbet .  Et  a f problemerne er 
manglende udvikl ingsmuligheder.  Det påpeges af 
mange betjente i  undersøgelsens kommentarfelter.

For  eksempel  skr iver  en  ko l lega:  ”Jeg mangler 
udfordr inger  og e fteruddannelsesmul igheder, 
som ikke indebærer  at  b l ive  fængse lsbet jent .”

Og en anden:  ”Jeg savner  mere ansvar  og f le re 
mul igheder  for  e fteruddannelse .”

Mens  en t red je  skr iver :  ”Den eneste  udv ik l ings-
mul ighed er,  at  man kan læse v idere  t i l  fæng-
se lsbet jent ,  men hv is  det  ikke  passer  ind i  ens 
l iv  med den type vagter  og de mange beordrede 
t jenester,  s tår  man l idt  i  s tampe”.

LØN OG ARBEJDSVILKÅR

Lønnen er  he l ler  i kke  noget ,  som l igef rem holder 
på folk.  88 procent mener,  at det er en økonomisk 
udfordr ing,  at  man kun får  SU på sko lemodulet .

”Økonomisk  er  det  a l t  for  dyrt  at  tage denne ud-
dannelse .  At  man ska l  være på SU t i l  et  job,  som 
kræver  voksne mennesker,  er  under  a l  k r i t ik ,” 
skr iver  en  i  undersøgelsen.

MANGLENDE UDVIKL INGSMULIGHEDER OG R INGE ARBEJDS-
VILKÅR FÅR TRANSPORTBETJENTE T IL AT DRØMME OM NYE 
GRÆSGANGE. DET V ISER EN NY SPØRGEUNDERSØGELSE.

42 PROCENT OVERVEJER 
AT FORLADE JOBBET

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N

Hel ler  ikke  lønnen t i l  de  færdiguddannede får 
roser  på  ve jen .

”Hv is  ikke  lønnen b l iver  hø jere ,  overve jer  jeg 
kra ft igt  at  f inde noget  andet ,”  skr iver  en .

En anden skr iver :  ”Jeg synes  ikke ,  v i  b l iver  aner -
kendt  e l le r  be lønnet  for  vores  ansvar  og arbe jde. 
V i  b l iver  udnyttet  arbe jdst idsmæss igt  for  at  få 
dr i ften  t i l  a t  køre .”

Og en t red je :  ”Man kan nærmest  ikke  være a lene 
og over leve på den her  løn  uden at  s l ide  s ig  se lv 
op med ekst ra  vagter.”

Lønforholdene er formentl ig årsagen t i l ,  at hoved-
parten a f t ransportbet jentene -  neml ig  84  pro-
cent  -  for t rækker  at  være t jenestemandsansat 
i  s tedet  for  den nuværende overenskomstansæt-
te lse . 

GODE S IDER VED JOBBET

Undersøgelsen v iser  dog ikke  kun et  negat ivt 
b i l lede.  67  procent  svarer,  at  de overordnet  er 
tilfreds med jobbet og 53 procent svarer, at jobbet 
fakt i sk  svarer  t i l  deres  forventn inger.

Mul igheden for at uddanne sig videre t i l  fængsels-
bet jent  f remhæves også pos i t ivt .  Det  overve jer 
29  procent  a f de nuværende t ransportbet jente . 

Hv is  bet jentene går  v idere  med den idé ,  v i l  det 
være godt  for  bemandingen indenfor  murene, 
men det  v i l  omvendt  svække bemandingss i tuat io-
nen i  t ransportenhederne.

DER ER RUM FOR FORBEDRING

Undersøgelsen behandler  også  en lang række 
andre  emner  -  b landt  andet  t i l f redsheden med 
uddannelsen og samarbejdet  med andre per -
sona legrupper.  I fø lge forbundssekretær  Henr ik 

Thøgersen danner  undersøgelsen et  b i l lede a f 
transportbetjentenes arbejdsvilkår, som forbundet 
kan bruge i  det  v idere  arbe jde med at  s tyrke 
faget .

”Det  er  k la r t ,  a t  undersøgelsen he jser  det  røde 
f lag på en lang række punkter. Det er foruroligende, 
at så mange kol legaer overvejer at for lade jobbet. 
Det bl iver Kriminalforsorgen nødt t i l  at gøre noget 
ved,  og det  v i l  v i  se lv fø lge l ig  gøre  opmærksom 
på,”  s iger  han.

Henr ik  Thøgersen mener,  at  der  bør  k igges  på 
nogle  grundlæggende faktorer :  ”L ige nu handler 
jobbet  a lene om at  løse  en dr i ftsopgave.  Hv is 
du v i l  have fo lk  t i l  a t  b l ive  i  jobbet ,  k ræver  det 
øget  persona leple je ,  mere e fteruddannelse  og 
bedre løn ,”  s ige han.

INSTITUTIONSCHEF: UDVIKLING ER VIGTIGT

Inst i tut ionschef for  Transport-  og Bevogtn ing, 
Ian Gunthel ,  understreger at transportbetjentenes 
udv ik l ingsmul igheder  er  et  v igt igt  fokusområde.

”I  Inst itut ion for Transport og Bevogtning afholdes 
løbende t r ivse lssamta ler  med hver  enke l t  t rans-

JA 
42%

MÅSKE
29%

NEJ
29%

OVERVEJER DU AT F INDE 
ET ANDET JOB?

Kilde: Fængselsforbundets spørgeundersøgelse
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Værkmestre  er  presset  på  opgaver  og 
ressourcer.”  Det  var  konk lus ionen på 
den spørgeundersøgelse ,  Fængsels -

forbundet  sendte ud i  2016 .  
 
Nu har  v i  sendt  samme undersøgelse  ud igen,  og 
konk lus ionen er  ikke  b levet  mere opløftende. 

Værkmestrene oplever,  at  deres  arbe jde og ind-
sats  b l iver  underpr ior i teret .  Det  samme gælder 
beskæft ige lses indsatsen og dermed arbe jdet 
med at  uddanne de indsatte  og bygge bro t i l 
verden uden for  murene. 

For  fem år  s iden svarede 68 procent  a f værk-
mestrene,  at  de oplevede at  være de l  a f en  med-
arbe jdergruppe,  hv is  a rbe jde ikke  b lev  værdsat . 

I  2021  er  det  ta l  s teget  t i l  75  procent . 

Tre f jerdedele af værkmestrene går altså på arbejde 
med en fornemmelse  a f,  a t  der  ikke  b l iver  sat 
pris på deres ressourcer og deres fagl ige indsats. 

En  ko l lega skr iver :  ”Det  er  ho ldn ingen,  at  værk-
mestrene l ige  kan k lare  a l t  f ra  t ransport  t i l  køb-
mandshandel  og a f løsn ing på a fde l ingerne.  Der 
er  ikke  ret  meget  ro  t i l  a t  ho lde h ju lene i  gang 
på værkstederne og slet ikke t i l  relat ionsarbejde.”

En anden skr iver :  ”Som det  er  l ige  nu,  er  jeg ikke 
så  g lad.  Jeg har  a l t id  kunnet  l ide  mit  a rbe jde, 
men jeg kan godt mærke, at der er sket ændringer, 
der  har  g jort  det  dår l igere .  Jeg fø ler,  at  der 
mangler  opbakn ing og forståe lse  f ra  lede lsen.” 

En  t red je  ko l lega har  denne kommentar :  ”Det 
er  et  job,  der  s l ider  på  én .  Man ændrer  s ig  som 
menneske i  den negat ive  retn ing,  og jeg t ror 
ær l igt  ta l t  i kke  at  lederne,  skr ivebordsfo lket , 
nogens inde v i l  forstå ,  hvor  hårdt  det  er  at  gå 
b landt  de indsatte .  Det  er  jo  også  der for,  nogle 
bare  går  h jem,  og så  ser  man dem ikke igen. 
Bægeret  var  fy ldt .”
 
BESKÆFTIGELSEN PRIORITERES IKKE NOK

I  udgangspunktet  er  værkmestrenes  opgave at 
resoc ia l i sere  de indsatte  og gøre  dem k lar  t i l 
a t  kunne varetage et  job på den anden s ide a f 
murene.  Men det  er  ikke  deres  opleve lse ,  at  det 
også  er  målet  f ra  Kr imina l forsorgens  s ide . 

76  procent  a f de adspurgte  svarer,  at  uddannelse 
og jobtræning pr ior i teres  i  mindre  grad e l ler  s let 
ikke . 

En  ko l lega skr iver :  ”Økonomi  har  a l t id  hø jeste 
pr ior i tet  i  forho ld  t i l  uddannelse  og jobtræning.”

Forbundssekretær  Mette  Nie lsen står  bag spørge-
undersøgelsen,  og er  g lad for  det  indbl ik ,  den 
g iver  i  værkmestrenes  udfordr inger. 

”Desværre overrasker konklusionerne mig ikke . 
Men de g iver  os  et  godt  grundlag at  arbe jde 
v idere  på .  V i  har  nedsat  en  arbe jdsgruppe,  der 
skal  fokusere på værkmestrenes arbejdsvi lkår og 
er  i  gang med at  kort lægge,  hvor  v i  som forbund 
kan sætte  ind centra l t ,  og hvor  der  ska l  loka le 
kræfter  t i l  for  at  lø fte  opgaven,”  s iger  hun.

HVAD MENER KRIMINALFORSORGEN?

Fagbladet  har  spurgt  T ine  Engelbrecht  Is ing,  der 
er  chef for  Koncern  Resoc ia l i ser ing,  hvordan hun 
forho lder  s ig  t i l  værkmestrenes  opleve lse ,  og om 
v is ionerne for  beskæft ige lsen i  f remt iden. 

”Det  er  r igt ig  ærger l igt ,  at  mange værkmestre 
ikke føler s ig set og hørt i  dagl igdagen. De senere 
års  udfordr inger  med manglende persona le  og 
f le re  indsatte  har  forment l igt  s tyrket  den fø le lse 
blandt værkmestrene og den samme følelse f indes 
g ivetv is  i  andre  medarbejdergrupper.”

”Værkmestrene sp i l le r  sammen med øvr ige med-
arbe jdergrupper  en essent ie l  ro l le  i  forho ld  t i l 
forebyggelse  a f k r imina l i tet ,  re lat ionsarbe jde og 
den dynamiske s ikkerhed.  Denne indsats  ska l  na-
tur l igv is  ses ,  høres  og anerkendes  a f lede lsen på 
matr ik lerne ,  i  områdekontoret  og i  d i rektoratet  - 
også  i  en  presset  dagl igdag,”  s iger  hun. 

T ine  Engelbrecht  Is ing sætter  ord på v is ionerne 
for  beskæft ige lses indsatsen og fork larer,  at  den 
også er  de l  a f den kommende f lerårsa fta le . 

”Beskæft ige lse  i  Kr imina l forsorgen rummer  over-
ordnet  set  aktue l t  f i re  forebyggende indsatser : 
Programvi rksomhed,  uddannelse ,  misbrugsbe-
handl ing og arbe jde i  dr i ft  og produkt ion .  D isse 
f i re  beskæft ige lses former  v i l  også  f remover 
udgøre den base a f indsatser,  der  ska l  br inge 
f lest  mul igt  indsatte  ud a f k r imina l i tet  og v idere 
som se lv forsørgende borgere .  I  denne f le rårsa f -
ta le  er  v i  s tar tet  med mål retn ingen a f beskæf-
t ige lsen.  Det  overordnede formål  har  været  at 
skabe bæredygt ige enheder,  der  de ls  kan s ik re 
en mere stab i l  og mere foruds ige l ig  dagl igdag 
de ls  understøtte  mul igheden for  at  t i lbyde mere 
erhvervsuddannelse ,”  s iger  hun. På spørgsmålet ”Oplever du, at der bliver sat 

pris på værkmestrenes arbejde i Kriminalforsor-
gen” svarer en stigende andel ’ i mindre grad’ 
eller ’slet ikke’. Kilde: Fængselsforbundets 
værkmesterundersøgelse.

V Æ R K M E S T R E

DET GÅR STADIG DEN FORKERTE VEJ PÅ VÆRKMESTEROMRÅDET. 

TRE FJERDEDELE AF 
VÆRKMESTRENE 

SAVNER ANERKENDELSE
A F M A R I A H A M I LTO N ”
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ANDEL VÆRKMESTRE SOM IKKE 
FØLER SIG VÆRDSATTE
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Hv is  man har  et  ønske om fortsat  at 
have beskæft ige lse ,  ska l  der  sad les  om 
nu.” 

Sådan s iger  Henr ik  W.  Andersen f ra  Møgelkær 
Fængsel,  der besvarede forbundets spørgeunder-
søgelse  og t i l fø jede kommentaren:  ”Økonomi  har 
a l t id  hø jeste  pr ior i tet  i  forho ld  t i l  uddannelse  og 
jobtræning.” 
 
Han uddyber  over for  fagbladet  med et  konkret 
eksempel  f ra  Nørre  Snede Fængsel :  ”V i  havde 
en indsat ,  der  sku l le  tage grundfor løb t i l  murer. 
Min  ko l lega,  som er  fag lærer  i  murer faget,  skul le 
undervise ham. Et grundforløb tager 20 uger. 
A l l igeve l  b lev  han sat  t i l  a t  a rbe jde i  montagen 
i  seks  uger,  ford i  der  manglede persona le  her. 
Det  var  t id ,  som gik  f ra  grundfor løbet .  Det  er 
som om, Kriminalforsorgen gerne vil have pengene, 
man får  for  et  grundfor løb,  men ikke  a fsætte  t id 
og ressourcer  t i l  det .” 
 
Henr ik  W.  Andersen er  uddannet  i  skovbrug og 
har  arbe jdet  med indsatte  inden for  netop det 
i  mange år.  Han har  oven i  taget  en  erhvervs-
pædagogisk  d ip lomuddannelse  for  at  kunne 
uddanne de indsatte .  Men de ressourcer  og kva-
l i f i kat ioner,  op lever  han ikke  b l iver  værdsat  t i l -
s t rækkel igt .  Værst  var  det ,  da  han sku l le  arbe jde 
i  et  montageværksted,  hvor  intet  a f det ,  han kan , 
kom i  sp i l . 

”E fter  Møgelkærs  nedlukn ing b lev  jeg p laceret 
i  montageværkstedet  i  Nørre  Snede.  Det  var 
en  stor  luss ing.  Jeg har  arbe jdet  med skovbrug 
s iden 1985,  og nu b lev  jeg p laceret  et  s ted,  hvor 

jeg ikke kunne bruge mine ressourcer overhovedet. 
Det  undrer  mig,  at  de smider  200.000 kroner 
e fter  en  uddannelse ,  og så  udnytter  de det  over -
hovedet  ikke .”

Nu er  Henr ik  W.  Andersen t i lbage i  Møgelkær 
Fængsels  skovbrug igen,  og det  er  han g lad for. 
Men også her  mangler  den økonomiske pr ior i te-
r ing a f hans  arbe jde. 

”Jeg har  en  skovtraktor  f ra  1995.  Den kan på 
ingen måde matche det ,  man bruger  i  skovbrug i 
dag.  Man havde endda en moderne t raktor,  som 
man va lgte  at  sælge.  Så  kunne den gamle køre 
v idere  og fortsat  be laste  reparat ionskontoen. 
Det er ikke så smart, at jeg skal uddanne indsatte 
i  et  ant ikveret  køretø j ,”  s iger  han og t i l fø jer : 
”Jeg er  egent l ig  g lad for  mit  a rbe jde,  men v i  er 
b levet  reduceret  med 30-40 procent  de s idste 
mange år.  Det  er  som om,  man er  i  gang med at 
udfase  arbe jdsdr i ften .  Kr imina l forsorgen b l iver 
nødt  t i l  a t  sætte  en ny  kurs ,  hv is  beskæft ige lsen 
ska l  over leve.”

PRODUKTION OVER RESOCIALISERING

Chr is t ian  Mi l le r  f ra  montageværkstedet  i  Enner 
Mark  Fængsel  er  en  anden a f de værkmester -
ko l legaer,  der  besvarede spørgeundersøgelsen.  

Han oplever  også ,  at  produkt ion pr ior i teres  før 
uddannelse :  ”V i  b l iver  bedt  om at  presse  de 
indsatte  t i l  a t  a rbe jde mere og hurt igere .  Det 
er et di lemma, at man har en kundekreds, man skal 
levere  t i l  samt id ig  med,  at  man har  et  resoc ia l i -
ser ingsarbe jde,  for  v i  presser  dem og os  se lv  t i l 

TRE AF DE VÆRKMESTRE, DER BESVAREDE FORBUNDETS 
SPØRGEUNDERSØGELSE, ER BEKYMREDE FOR BESKÆFTI-

GELSENS FREMTID. DE OPLEVER, AT ØKONOMIEN ER 
V IGTIGERE FOR KRIMINALFORSORGEN END VÆRK-

MESTRENES KERNEOPGAVER. 

”DER SKAL UDSTIKKES 
EN NY KURS, HVIS 
BESKÆFTIGELSEN 
SKAL OVERLEVE”

A F M A R I A H A M I LTO N

V Æ R K M E S T R E

at  få  kørt  så  mange ordrer  igennem som mul igt , 
og så  er  der  ikke  t id  t i l  den resoc ia l i serende op-
gave,”  s iger  Chr is t ian  Mi l le r. 

FOKUS PÅ OVERSKUD

Car ina  Løgstrup er  værkmester  i  Søbysøgaard 
Fængsel .  Hun er  en ig  i ,  a t  det  først  og f remmest 
handler  om økonomi .
 
”A l t ,  hvad v i  foretager  os  ska l  g ive  overskud og 
derved forsv inder  kreat iv i teten og impuls ive 
inputs  f ra  de indsatte .  Mot ivat ionen da ler  og det 
hænder,  at  man ender  med at  s tå  med arbe jdet 
se lv,  ford i  der  er  en  produkt ion ,  der  l ige  ska l 
være færdig ,”  s iger  Car ina  Løgstrup.  
 

Hun oplever,  at  det  påv i rker  re lat ionen t i l  de 
indsatte  negat ivt .  
 
”Det  b l iver  svært  at  få  t id  t i l  a t  ho lde ordent l igt 
opsyn med de indsatte ,  og de begynder  måske 
at kede sig og lave bal lade. Afstanden mellem os 
værkmestre  og de indsatte  b l iver  s impelthen for 
s tor,  når  v i  også  ska l  koncentrere  os  om at  køre 
en for retn ing,  der  ska l  g ive  overskud.  Jeg sy-
nes ,  at  det  er  ærger l igt ,  at  der  ska l  dr ives  små 
v i rksomheder  i  fængs lerne.  Fokus  burde l igge et 
andet sted og især i  dag, hvor antal let af betjente 
og værkmestre  er  så  lavt .  Hv is  v i  v i l  h jælpe de 
indsatte ud af deres kr iminal itet,  skal  vi  have t iden 
t i l  a t  være der  for  dem,”  s iger  hun. 

 ”
Værkmester Henrik W. Andersen
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B O G

H v is  man sov i  te l t  i  København i  som-
meren 1984 ,  så  g jorde man det  med 
frygt.  Jeg husker tydel igt natten i  teltet 
i  baghaven i  Vær løse ,  og det  gør  mine 

to  fætre  som lå  ved s iden a f mig nok også .  På 
det  t idspunkt  var  gern ingsmanden som bruta l t 
havde l i kv ideret  to  unge mænd på en te l ttur  på 
Amager  s tad ig  på f r i  fod. 

Anders  Lomholt  f ra  TV2 har  som den første  jour -
na l i s t  s iden 1993 fået  adgang t i l  a t  interv iewe 
Naum Conevsk i ,  der  nu  s idder  spærret  inde på 
Sankt  Hans  Hospi ta l .

Bogen bygger  på  12  samta ler  med Conevsk i  og 
30 andre ki lder,  herunder f lere fængselsbetjente.

NÆGTER S IG STADIG SKYLDIG

En a f å rsagerne t i l  a t  Naum Conevsk i  for tsat  er 
spærret inde og ikke - som han har ønsket i mange 
år  -  over ført  t i l  s i t  h jemland Makedonien ,  er, 
a t  han s iden 1984 hårdnakket  har  benægtet  s in 
sky ld  i  forho ld  t i l  drabene på Femøren.

”Pol i t iet  har  fat  i  den forkerte ,  mens  morderen 
går  f r i .  Det  er  der for,  de ho lder  mig her  på  Sankt 
Hans .  Conevsk i !  En  morder  og kr imine l ,  ha ,  ha . 
De må være s indssyge,”  s iger  Naum Conevsk i 
under  en  a f samta lerne med Anders  Lomholt .

Der  er  e l le rs  tunge bev iser  mod ham -  b landt 
andet  f ingera ft ryk  på  en kn iv  og en p is to l  som 
blev  brugt  mod de to  unge mænd.

Al l igeve l  mener  Conevsk i ,  a t  der  er  sket  et 
just i tsmord.  Han t ruer  den dag i  dag efter forsk-
n ings leder  Arne Ast rup på l ivet :  ”Hv is  jeg møder 
ham,  s lå r  jeg ham ih je l .  Det  er  ham,  der  har  fået 
mig dømt.  Han er  et  rac is t i sk  møgsv in ,”  s iger 
han i  bogen.

Arne Astrup tager  dog t rus lerne med s indsro : 
”Ha,  ha .  Ja .  Det  er  da  a ldr ig  rar t  at  b l ive  t ruet  på 
den måde.  Men nu er  der  gået  så  mange år,  og 
hans  l iv  er  snart  forb i .  Jeg har  sgu ondt  a f ham.”

SMUGLE PISTOL

Selvom Arne Astrup er  ro l ig ,  kan  lægerne ikke 
garantere, at Conevski  er ufar l ig.  Derfor fortsætter 
indespærr ingen.  Gennem årene har  Conevsk i 

”HAN SKAL BLIVE SIDDENDE, 
TIL HAN DØR”

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N

da også skabt  en  de l  bekymr ing både i  Kr imina l -
forsorgen og hos  pol i t iet .

Da Lasse  Dah l  var  s ikkerhedsovervagtmester  i 
Ansta l ten  ved Herstedvester,  opdagede han på 
et  t idspunkt ,  at  Conevsk i  forsøgte a f smugle  en 
p is to l  ind . 

Dah l  skrev  i  et  notat :  ”Det  kan tænkes ,  at  den 
[p is to len]  ska l  smugles  ind i  ansta l ten  på en e l ler 
anden måde,  så  Conevsk i  kan  bruge den t i l  a t 
t rue  s ig  ud a f ansta l ten  med.”

En metode som siden er blevet brugt med succes.

Persona let  opdagede også en note  med fem 
navne på ansatte  i  drabsafde l ingen i  København 
-  angive l igt  en  døds l i s te . 

Conevsk i  b lev  der for  over ført  t i l  Stats fængs let 
i  Horsens .  Her  ho ldt  fængse lsbet jent  Bruno Bak 
ø je  med ham i  en  sær l ig  s ik ret  i so lat ionsce l le .

”V i  havde jo  fået  at  v ide ,  at  han var  ekst remt far -
l ig .  Der for  tog v i  ingen chancer,”  for tæl ler  han .

I  Horsens  stod det  dog k lar t ,  a t  Conevsk i  var 
meget  psyk isk  ustab i l ,  og at  han ikke  egnede s ig 
t i l  a t  a fsone i  et  fængse l .  Han b lev  der for  sendt 
v idere  t i l  S ik r ingen i  Nykøbing S jæl land.

HVOR LÆNGE SKAL HAN SIDDE?

Naum Conevsk i  er  i  dag 72  år.  Spørgsmålet  er, 
hvor  længe han ska l  b l ive  ved med at  s idde bag 
lås  og s lå .  Der  er  nogle ,  som mener,  at  han er  så 
ve lmedic ineret ,  at  han ikke  længere er  fa r l ig .

E fter forskn ings leder  Arne Ast rup er  en ig :  ”Jeg 
synes  bare ,  at  de ska l  sende ham h jem.  Jeg kan 
ikke  se ,  hv i lken skade han sku l le  gøre .”

Just i tsmin is ter iet  er  dog uen ig .  De mange t rus ler 
gennem årene hjælper nok ikke l igefrem Conevski . 

Henning Schou Kofoed,  t id l igere  souschef i 
drabsafde l ingen,  s iger  det  på  denne måde i 
bogen:  ”Han ska l  b l ive  s iddende,  t i l  han dør. 
Hv is  han kommer ud og ikke  får  s in  medic in , 
så  kan han b l ive  l ige  så  fa r l ig  som før.”



 Fængsels funkt ionæren / august  /  2021   2928 Fængsels funkt ionæren / august  /  2021  

A L T E R N A T I V  B E H A N D L I N G

 FN ’s  Menneskerett ighedsråd tog i  s tar ten 
a f maj  temperaturen på menneskeret-
t ighedsområdet  i  Danmark .  Det  førte  t i l 

en  række anbefa l inger,  hvora f en  de l  fokuserer  på 
brugen a f i so lat ions fængs l ing.
 
I so lat ions fængs l ing kan være mange t ing,  men 
i  denne kommentar  fokuserer  jeg på i so lat ion  i 
s t ra fce l le  -  hvor  en  indsat  s idder  a lene i  en  8 
kvadratmeterce l le  op t i l  23  t imer  i  døgnet  i  op 
t i l  28 dage som straf for at have overtrådt reglerne 
i  fængs let . 

Brugen a f s t ra fce l le  er  et  a f de områder,  som men-
neskerett ighedsrådet  kr i t i serer,  l igesom ombuds-
manden t id l igere  har  k r i t i seret  brugen.  Bekymr in-
gen går  for  det  første  på  manglende retss ikkerhed, 
ford i  det  er  fængse lsbet jente  og ikke  en domsto l 
med t i lhørende proces ,  der  uddeler  s t ra fce l le .  For 
det  andet  går  bekymr ingen på ,  at  i so lat ion  for  ek-
sempel  i  s t ra fce l le  mistænkes  for  at  have en række 
sundheds-  og adfærdsmæss ige konsekvenser.  Det 
har  forskn ing v is t  ved at  sammenl igne indsatte , 
der  oplever  i so lat ion  i  s t ra fce l le ,  med andre ind-
satte ,  som ikke er  en  tur  i  s t ra fce l le . 

Men vi l le en afskaffelse af strafcel ler faktisk betyde 
en markant  forbedr ing a f de indsattes  resoc ia l i se-
r ing?

STØRRE RIS IKO FOR KRIMINALITET, ARBEJDSLØSHED OG DØD. 
BRUGEN AF STRAFCELLER PÅVIRKER DE INDSATTE NEGATIV.

ØDELÆGGES RESOCIALISERINGEN 
NÅR INDSATTE ISOLERES 

I STRAFCELLE?
A F F O R S K N I N G S L E D E R  L A R S  H Ø J S GA A R D A N D E R S E N , 

RO C K WO O L F O N D E N S  F O R S K N I N G S E N H E D

Igen k larer  s t ra fce l legruppen s ig  dår l igere .  Deres 
chance for  at  være i  a rbe jde fa lder  4  procent-
point  mere f ra  før  t i l  e fter  a fson ingen end dem, 
der  har  fået  andre  d isc ip l inære st ra ffe .  Og deres 
kr imina l i tetsn iveau fa lder  mindre  end for  dem, 
der  har  fået  andre  d isc ip l inære st ra ffe ,  neml ig  7 
procentpoint .  A l tså  en  ane lse  r ingere  jobchancer 
og ( l idt )  hø jere  t i lbagefa ld  t i l  k r imina l i tet .

Resu l taterne tyder  på ,  at  se lv  når  v i  går  langt  for 
at  håndtere  forske l le  på  dem med st ra fce l le  og 
andre ,  så  er  der  en  sammenhæng mel lem st ra f -
ce l le  og r ingere  resoc ia l i ser ing. 

Sammenhængen er  svagere  end den var,  da  v i 
bare sammenlignede situationen efter løsladelse 
for  dem med og uden st ra fce l le  -  og dermed 
også svagere  end,  hvad meget  eks is terende 
forskn ing kunne lade os  forvente .  Man ska l  a l tså 
næppe forvente ,  at  udfordr inger  omkr ing reso-
c ia l i ser ing løses ,  hv is  man he l t  s toppede med 
at  bruge st ra fce l le .  Vores  resu l tater  peger  dog 
i  retn ing a f,  a t  man kunne forvente  ( l idt )  lavere 
t i lbagefa ld  t i l  k r imina l i tet  og en ane lse  bedre 
arbe jdsmarkedst i lknytn ing b landt  de typer  a f 
fængs lede,  som i  dag udsættes  for  en  tur  i  s t ra f -
ce l le .

AFSKAFFE STRAFCELLER?

Spørgsmålet  er  så ,  om vores  resu l tater  g iver  an-
ledning t i l  a t  a fska ffe  brugen a f s t ra fce l le  i  Dan-
mark ,  når  nu  brugen samt id ig  kr i t i seres  a f FN’s 
Menneskerett ighedsråd?  Det  spørgsmål  kan re-
su l taterne her  ikke  s ige noget  om.  Der  er  nemlig 
mange forskel l ige hensyn, der skal  tages højde for 
i  den diskussion. For eksempel hensyn t i l  orden og 
s ikkerhed i  fængs lerne (måske a fskrækker  t rus len 
om strafcel le faktisk nogle indsatte fra overhove-
det at  bryde reglerne)  men også hensyn t i l ,  j a , 
menneskerett igheder.  Og måske mere genere l t 
spørgsmålet  om,  hvad a l ternat ivet  t i l  s t ra fce l le 
egent l ig  kan være.  Dette  er  spørgsmål ,  som det 
er  både interessant  og re levant  at  få  d iskuteret .

Indsatte, der oplever straf-
celle, har markant højere 

risiko for at dø inden for de før-
ste fem år efter løsladelsen end 
indsatte, der ikke oplever straf-
celle.”

D E B A T

Vi  er  nogle  a f dem,  der  har  forsket  i  s t ra fce l ler. 
Resu l taterne v iser,  at  der  er  en  sammenhæng 
mel lem st ra fce l le  og r ingere  resoc ia l i ser ing. 
Dette  fund synes  jeg fort jener  opmærksomhed, 
når  bes lutn ingstagerne ska l  forho lde s ig  t i l  an-
befa l ingerne f ra  FN’s  Menneskerett ighedsråd.

DE DØR HURTIGERE

Indsatte ,  der  oplever  s t ra fce l le ,  har  markant 
hø jere  r i s iko  for  at  dø inden for  de første  fem år 
e fter  løs lade lsen end indsatte ,  der  ikke  oplever 
s t ra fce l le .  Det  v iser  et  ny l igt  s tudie .  Op imod 4 ,5 
procent  a f dem med st ra fce l le  døde inden fem år 
mod kun knap 3  procent  for  andre  indsatte .  Dem 
med st ra fce l le  dør  a l tså  hurt igere!

Her - såvel som i  forskningen på området generelt 
-  løber  v i  dog ind i  den udfordr ing,  at  man ikke 
d i rekte  kan sammenl igne indsatte ,  der  kommer 
i  s t ra fce l le ,  med andre indsatte ,  som a l tså  ikke 
kommer i  s t ra fce l le .  Der  er  jo  typ isk  en  grund t i l , 
a t  nogle  kommer i  s t ra fce l le  og andre ikke  gør, 
og de to grupper kan slet og ret ikke sammenlignes. 

En  fork lar ing på overdødel igheden kunne så ledes 
være en forske l  på  r i s ikov i l l igheden i  grupperne. 
Måske er  personer,  der  ender  i  s t ra fce l le ,  bare 
mere u fors igt ige end andre?  Er  dette  t i l fældet , 
udtrykker  overdødel igheden både forske l len  i 

fors igt ighed og en eventue l  e ffekt  a f opholdet 
i  s t ra fce l le  -  v i  kan  s impelthen ikke  sk i l le  de 
to  t ing ad.  Opdeler  v i  dødsfa ldene e fter  døds-
årsager ser vi  da netop også, at overdødel igheden 
i sær  sky ldes  dødsfa ld ,  der  kan k lass i f iceres  som 
r i s ikore laterede,  såsom u lykker,  vo ld  og se lv-
mord.

V i  har  der for  a fsøgt  bedre data ,  a l tså  data  der 
g iver  et  mere retv isende sammenl ign ingsgrund-
lag. Gennem Kriminalforsorgen har vi  fået adgang 
t i l  data  ikke  b lot  om st ra fce l le ,  men også om 
andre d isc ip l inære st ra ffe ,  som a l tså  ikke  invo l -
verer  i so lat ion  i  s t ra fce l le .  D isse  andre  st ra ffe 
er  for  eksempel  bøder  e l le r  advars ler  som også 
g ives  for  overt rædelser  a f reg lerne i  fængs let . 
Data  indeholder  så ledes  samt l ige regist rerede 
d isc ip l inære st ra ffe .

V i  ser  på  beskæft ige lse  og r i s iko  for  ny  kr imina-
l i tet ,  som er  to  hovedindikatorer  på  resoc ia l i se-
r ing.  To hovedresu l tater  t ræder  f rem.

For  det  første  står  det  sk idt  t i l  med resoc ia l i se-
r ingen b landt  dem med st ra fce l le .  Mens  beskæf-
t ige lsen b landt  dem uden d isc ip l inære st ra ffe  er 
56  procent ,  er  den nede på omkr ing 40 procent 
for  dem med st ra fce l le .  Og omvendt  med hensyn 
t i l  ny  kr imina l i tet ,  her  begår  op mod to  ud a f 
t re  i  s t ra fce l legruppen ny  kr imina l i tet  mens  det 
samme kun gør  s ig  gældende for  knap en ud a f 
t re  i  gruppen uden d isc ip l inære st ra ffe .

For  det  andet  er  der  imel lem d isse  to  grupper 
dem, som har forbrudt sig mod reglerne i fængslet, 
men som alene har fået andre discipl inære straffe 
end st ra fce l le .  Deres  beskæft ige lse  l igger  på  52 
procent  og l ige  under  ha lvdelen har  t i lbagefa ld 
t i l  k r imina l i tet .  Da  personerne i  denne gruppe 
l igesom st ra fce l legruppen fakt i sk  har  forbrudt 
s ig  mod fængs lets  reg ler,  må de forventes  at 
være mere sammenlignelige med strafcellegruppen 
end dem,  der  s let  ikke  er  reg ist reret  med d isc i -
p l inære st ra ffe .

Konk lus ionen er  a l tså ,  at  når  v i  bruger  grupper, 
der må forventes at være mere sammenlignel ige 
fa lder  den negat ive  e ffekt  a f s t ra fce l le  t i l  et 
noget  lavere  n iveau.

RINGERE JOBCHANCER

Men der  kan ve l  s tad ig  være forske l le  på  grup-
perne,  så  hvor  meget  betyder  s t ra fce l le  egent-
l ig?  I  s tud iet  har  v i  udva lgt  indsatte  f ra  de to 
grupper,  der  i  gennemsni t  l igner  h inanden på en 
lang række baggrundsfaktorer,  og herefter  fu lgt 
udv ik l ingen i  deres  arbe jdsmarkedst i lknytn ing 
og kr iminal itet fra før t i l  efter afsoningen, hvi lket 
g iver  et  godt  bud på svaret .
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I N D L Æ G I N D L Æ G

40-ÅRS JUBILÆUM
BJARNE KARLSEN
Enhedsleder Bjarne Karlsen, Transport-  og Bevogt-
ningsenheden i  Kolding, havde 27.  juni  2021 været 
ansat  40 år  i  s tatens  t jeneste .

E fter  en  de l  å r  i  Forsvaret  t rådte  B jarne ind i 
Horsens  Stats fængse l  den 1 .  februar  1999.  I  2000 
kom Bjarne t i l  Møgelkær Fængsel ,  hvor  han var 
t i l  fængs let  (mid lert id igt )  lukkede i  2018 .  S iden 
2018 har  v i  i  TBE Kold ing,  ha ft  g læden a f B jarne 
som enheds leder.

Hans  engagement ,  ansvars fø le lse  og store  h jælp-
somhed har været uvurderl ig i  opbygning af både 
enheden og ku l turen .

Han er  un i formsansvar l ig ,  depotansvar l ig ,  uddan-
ne lsesansvar l ig ,  b i lansvar l ig  og meget  meget 

OMRÅDEDIREKTØR 
ANNE MARIE 
HECKSCHER 
GÅR PÅ PENSION
Med udgangen a f august  s iger  Kr imina l -
forsorgen farve l  t i l  områdedi rektør  Anne 
Mar ie  Heckscher.  Hun går  på  pens ion e fter 
mere end 40 år  i  s tatens  t jeneste . 

Anne Marie Heckscher startede som student 
i  Kr imina l forsorgen i  1981  og f ik  s in  første 
faste  st i l l ing i  1983 .  Hun har  s iden bestr idt 
mange chefposter  både i  d i rektoratet  og i 
fængs ler. 

40-ÅRS JUBILÆUM 
SØREN MORTENSEN
Tid l igere  på året  havde vores  ko l lega Søren 
Mortensen 40-års  jub i læum i  Kr imina l forsorgen.

Søren er  en  a ls id ig  herre .  På  de fyr re  år  har  han 
dækket  mange a fde l inger  i  Nyborg Fængsel .  A l t 
f ra  fast  mand på v is i tat ionsholdet  t i l  værkmester. 
Han har  ø jnene med s ig  -  også  når  det  gælder 
det  kv indel ige persona le .  Han er  opmærksom.  
 
I  s in  nuværende funkt ion er  han vagthavende i 
port/tekn ikområdet ,  og portene åbnes  a l t id  for 
en ,  også  se lvom man ”bare”  ska l  på  sygeafde-
l ingen med en indsat .  Man ved,  at  når  porten 
åbnes ,  er  Mortensen på arbe jde. 

Søren har  evnen t i l  a t  kunne sv inge f ra  at  være 
dybt  ser iøs  t i l  a t  være spasmageren,  der  kan 
f inde på at  f je rne en dør  f ra  et  kontor,  hvor  en 
t id l igere  ko l lega l ige  var  ”kommet t i l ”  at  lukke 
ø jnene et  ø jeb l ik .  Men han har  f ingersp ids for -
nemmelse  og ved,  hvornår  han ska l  være a lvor l ig . 

I  s in  t id  i  porten præsterede han at  bede en 
advokat  om leg i t imat ion .  Advokaten var  kendt 
for s in arrogance og vrissenhed. Søren studerede 
hans  kørekort  og udbrød:  ”Jeg kan se ,  at  du er 
blevet rask, siden det billede er taget.” Advokaten 
lyste  op i  et  smi l ,  og s idenhen var  der  a ldr ig 
vrede e l ler  a r rogance i  hans  b l ik . 
 
Ba l lade på en i so-a fde l ing kan k lares  med en 
ju lesang,  en  gr imasse e l ler  s impelt  k ropssprog.
Et  kendt  udtryk  f ra  en  a f de a fde l inger  Søren 
Mortensen g ik  på ,  var  ”Søren for  he lvede”  også 
se lv  om han ikke  var  i  nærheden.  E fter fø lgende 
fork larede han s ine  gern inger  med ”Jeg kan l ige 
så  godt  gøre  det .  Jeg får  sky lden a l l igeve l !”.
 
Søren er  akt iv  f i sker,  også  i  fængs lets  f i sker i -
forening som han har været formand for i  mange 
år.  En  natt jeneste  med Søren kunne t id l igere 
give forplejning i  form af røget ørred el ler gedde. 
Røgningen kunne ske på fængs lets  for t rappe.

Søren er  en  god ko l lega og en god medarbejder. 
Fængs lets  lede lse  indst i l lede ham t i l  for t jenst-
medal jen ,  som han da se lv fø lge l ig  også  modtog. 
 
Kære Søren,  h jer te l igt  t i l lykke med jub i læet .

På vegne af nuværende og t idl igere kol legaer
Jesper  Pou lsen

DØDSFALD
Det  er  med stor  sorg,  at  medarbejdere  og 
ledelse  på  Storst røm Fængsel  den 1 1 .  maj 
2021  modtog besked om,  at  vores  g lade og 
a fho ldte  ko l lega,  fængse lsbet jent  Sune Hov-
gaard Sørensen,  p ludse l igt  er  død. 
 
Sune b lev  42  år. 
 
Sune Hovgaard Sørensen var  uddannet  land-
mand og har  i  en  år række beskæft iget  s ig 
inden for  landbruget ,  men for  f i re  år  s iden 
søgte han ind ved Kr imina l forsorgen.  E fter 
en  per iode på Herstedvester  Fængsel  søgte 
Sune t i l  Storst røm Fængsel .

Vi  har mistet en dygtig kol lega, som vi l  bl ive 
savnet . 
 
Sune e fter lader  s ig  s in  hust ru  og f i re  børn . 
Vore  tanker  går  t i l  fami l ien . 
 
Æret  være Sune Hovgaard Sørensens  minde.

På  vegne a f ko l legaerne

Jesper  Da lbye og Michae l  G jørup

mere.  Uanset  om fo lk  mangler  un i formsdele , 
udrustn ing,  fag l ig  ve j ledn ing,  a f løsn ing på en 
t ransportopgave e l ler  der  ska l  hentes  en indsat 
i  Grøn land,  t ræder  B jarne t i l .

Det  er  a fta l t ,  a t  B jarne først  går  på  pens ion i  en 
a lder  a f 103  år,  hv i lket  v i  se lv fø lge l ig  ho lder  ham 
op på. 

B jarne f ik  overrakt  s i t  d ip lom af inst i tut ionschef 
Ian  Gunthe l ,  men grundet  COVID-s i tuat ionen var 
det  meget  begrænset ,  hvor  mange der  kunne 
være med.

V i  håber,  at  der  t i l  e fteråret  v i l  b l ive  mul ighed 
for  en  r igt ig  jub i læumsrecept ion ,  så  v i  kan  fe j re 
ham med en ko ld  IPA J .

På  enhedens  vegne

Torben Mikke lsen
Enhedschef



Forsikring

Ikke kun vores ulykkesforsikring 
Forbrugerrådet Tænk har endnu en gang kåret TJM Forsikring som “Bedst i test”. 
Denne gang for vores husforsikring, da den både har gode og billige dækninger.

Husforsikringen dækker nemlig hele dit hus, hvis der skulle opstå skader. 
Derudover kan du også vælge din egen selvrisiko - og altid få 0 kr. i selvrisiko på 
glas- og sanitetsskader.

Læs mere på tjm-forsikring.dk/husforsikring eller ring til os på 70 33 28 28.


